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σελ. 4: Οι “περιστρεφόµενες πόρτες” µεταξύ των φαρµακοβιοµηχανιών και των ελεγκτικών
οργανισµών φαρµάκων - σελ. 7: Το ποινικό µητρώο των φαρµακοβιοµηχανιών

- σελ. 8: Το ποινικό µητρώο των πολιτικών;

Η Διεθνής Συνθήκη Πανδηµίας:
ένα “ΔΝΤ της υγείας”;

Τον ∆εκέµβρη του 2021 ο Παγκόσµιος Οργανισµός
Υγείας (ΠΟΥ) από κοινού µε το Συµβούλιο της Ευ-

ρώπης ανακοίνωσε τα σχέδια για µια ∆ιεθνή Συνθήκη
για την πρόληψη και την ετοιµότητα πανδηµίας µε το
συγκινητικό τίτλο: Το χρωστάµε στις µελλοντικές γενιές!
Σύµφωνα µε την ιστοσελίδα του Συµβουλίου της Ευρώ-
πης έχει δηµιουργηθεί ένα διακυβερνητικό-διαπραγµα-
τευτικό όργανο που πραγµατοποίησε την πρώτη του συ-
νεδρίαση στις 3 Μαρτίου του 2022. Στόχος του ήταν να
παραδοθεί µια έκθεση προόδου στην 76η Παγκόσµια
Συνέλευση Υγείας το 2023 και στη συνέχεια να είναι

έτοιµο το προτεινόµενο κείµενο για νοµική εφαρµογή
έως το 2024 στις 194 χώρες µέλη του. Το σχέδιο φαί-
νεται υπερφιλόδοξο και µε µπόλικη δόση παράνοιας...
δεν ξέρουµε αν είναι σε θέση να υλοποιηθεί τελικά µε
βάση τους σχεδιασµούς των τεχνοκρατών της «υγείας».
Μετά την επί τριετία καταστροφική για τους πληθυ-
σµούς διαχείριση της επιδηµίας του κορονοϊού, στην
οποία ο ΠΟΥ είχε πρωταγωνιστικό ρόλο, όσοι καταρτί-
ζουν τα σχέδια αυτά - πέρα από το µεγάλο θράσος τους
- φαίνεται πως δεν πτοούνται καθόλου. συ
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Οι προτεινόµενες τροποποιήσεις στους ∆ιεθνείς Κα-
νονισµούς Υγείας (IHR) που προτείνει η ∆ιεθνής Συν-
θήκη περιλαµβάνουν συνοπτικά τα εξής:

- Αλλαγή του ρόλου του ΠΟΥ από ένα συµβουλευτικό
οργανισµό που κάνει απλώς συστάσεις, σε ένα «κυβερ-
νητικό» όργανο, του οποίου οι διακηρύξεις θα είναι νο-
µικά δεσµευτικές για όλα τα συµβαλλόµενα µέλη.

- Επεκτείνεται σηµαντικά το πεδίο εφαρµογής των
∆ιεθνών Κανονισµών Υγείας για να συµπεριλάβει σενά-
ρια που ενδεχοµένως να έχουν: «την δυνατότητα να
επηρεάσουν τη δηµόσια υγεία», δηλαδή µια «πιθανή
πανδηµία». Επιδιώκει τον «σεβασµό της αξιοπρέπειας,
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και των θεµελιωδών
ελευθεριών των ανθρώπων», όπως κηρύσσει στο άρθρο
4 του προτεινόµενου σχεδίου, α ρ κ ε ί φ υ σ ι κ ά ν α
α κ ο λ ουθήσου ν π ι σ τ ά ό λ ε ς τ ι ς ο δη γ ί ε ς κ α ι
π ο λ ι τ ι κ έ ς π ο υ π ρ ο τ ε ί ν ε ι ο ί δ ι ο ς ο Π Ο Υ . . .

- ∆ίνει στον Γενικό ∆ιευθυντή του ΠΟΥ τον απόλυτο
έλεγχο σε ζητήµατα που αφορούν τη µετατροπή των
µέσων παραγωγής, ώστε η τελευταία να στοχεύει «στην
κατανοµή προϊόντων υγείας» και απαιτεί από τα ανε-
πτυγµένα κράτη να προµηθεύουν προϊόντα αντιµετώπι-
σης πανδηµίας µε φάρµακα, «εµβόλια», θεραπείες χω-
ρίς κλινικές δοκιµές µε πρόφαση «δυνητικές καταστά-
σεις έκτακτης ανάγκης για την υγεία». Του δίνεται, δη-
λαδή, η δυνατότητα να κατευθύνει ένα απροσδιόριστο
ποσό δισεκατοµµυρίων δολαρίων προς το βιοµηχανικό
φαρµακευτικό/βιοτεχνολογικό σύµπλεγµα (big phar-
ma), χωρίς καµία λογοδοσία και έλεγχο. Στην ουσία
πρόκειται για ένα είδος «πανδηµικής οικονοµίας», στα
πρότυπα αυτού που ονοµάζεται πολεµική οικονοµία.

- Επιπλέον δίνει στον ΠΟΥ την εξουσία να απαιτεί και
να επιβάλλει στα συµβαλλόµενα µέλη διάφορα µέτρα
όπως: διαρκείς ιατρικές εξετάσεις, αποδείξεις σωστής
εφαρµογής µέτρων προφύλαξης, πιστοποιητικά εµβο-
λιασµού και ιστορικών υγείας των πληθυσµών, εντοπι-
σµό επαφών µε ψηφιακά µέσα, «έξυπνες» καραντίνες
και θεραπείες. Πλέον η έννοια του ιατρικού απορρήτου,
που αποτελούσε απαραβίαστο συνταγµατικό δικαίωµα
των αστικών δηµοκρατιών, µπορεί να τίθεται υπό αίρε-
ση εφόσον αυτό κριθεί σκόπιµο, αποκαλύπτοντας τα
προσωπικά δεδοµένα υγείας των πληθυσµών και την εκ-
µετάλλευση τους από το βιοτεχνολογικό καρτέλ.

- ∆ιευρύνει σηµαντικά την ικανότητα του ΠΟΥ να λο-
γοκρίνει αυτό που θεωρεί εκείνος «παραπληροφόρηση»
και «επιβλαβή ενηµέρωση» σε συνεργασία µε τις Big
Tech, που πλέον διακινούν τον µεγαλύτερο όγκο πλη-
ροφόρησης.

Ο ΠΟΥ είναι ο µόνος θεσµός στο κόσµο που είναι
εξουσιοδοτηµένος να κηρύξει κατάσταση πανδηµίας ή
«έκτακτη ανάγκη για τη δηµόσια υγεία διεθνούς ενδια-

φέροντος (PHEIC)». Π ρ ι ν τ ο 2008 µπορούσε να
κ η ρ ύ ξ ε ι π α ν δη µ ί α γ ρ ί π η ς µ ό ν ο α ν υ πή ρ χ ε
α υ ξ η µ έ ν ο ς α ρ ι θ µ ό ς θ α ν ά τ ω ν κ α ι α σ θ ε ν ε ι -
ώ ν .

Το 2008 ο ΠΟΥ χαλάρωσε τον ορισµό της πανδηµίας
της γρίπης µε ότι αυτό σήµαινε για το πολύ πρόσφατο
παρελθόν... Ακολούθησε νέα πανδηµία το 2009 µε τη
γρίπη των χοίρων (Η1Ν1), που ήταν απλώς η πρόβα
τζενεράλε για το παγκόσµιο υγιεινιστικό πραξικόπηµα
που επιβλήθηκε σε πλανητική σχεδόν κλίµακα τον Μάρ-
τη του 2020 ενάντια στον «αόρατο εχθρό». Σήµερα,
τρία χρόνια µετά και ενώ η φάση «σοκ και δέος» επιφα-
νειακά φαίνεται πως έχει χαλαρώσει, µε τους περισσό-
τερους περιορισµούς να έχουν αρθεί οι «ειδικοί και οι
αρχές» πλέον αρχίζουν να αναγνωρίζουν σιωπηλά ότι τα
στοιχεία θανάτων και νόσησης ήταν τεχνητά διογκωµέ-
να και το ποσοστό θνησιµότητας από µόλυνση COVID-
19 είναι από 0,04% έως και 0,1%. Επιπλέον, τα θαυ-
µατουργά «εµβόλια», που επέβαλλαν µε κάθε είδους
εκβιασµών και απειλών, δεν ήταν τελικά καθόλου «απο-
τελεσµατικά και ασφαλή» όσο µας έλεγε ο ΠΟΥ µε το
µπόλικο «κύρος» του.

Ακόµα ο ΠΟΥ στο νέο αυτό σχέδιο προτείνει τη συµ-
µετοχή στις διαπραγµατεύσεις µη κρατικών παραγόν-
των/οργανισµών, όπως η Παγκόσµια Τράπεζα, το ∆ιε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο, η Παγκόσµια Οργάνωση Εµ-
πορίου και η ∆ιεθνής Οργάνωση Εργασίας. Επίσης προ-
τείνει η ∆ιεθνής Συνθήκη για Πανδηµία να προσφέρει
οικονοµικά κίνητρα για την έγκαιρη αναφορά «έκτακτης
ανάγκης για την υγεία». Τα κράτη που συµµορφώνονται
δεν θα υπόκεινται σε αυθαίρετες εµπορικές και ταξι-
διωτικές κυρώσεις, ενώ οι εθνικές κυβερνήσεις που θα
αρνηθούν να συµµετέχουν ενεργά θα τιµωρούνται µε
οικονοµικές κυρώσεις ή άρνηση παροχών.

Φυσικά, επειδή ο ΠΟΥ ελέγχεται από δυτικά κατά κύ-
ριο λόγο συµφέροντα, πολλές χώρες φαίνεται πως δεν
έχουν τη διάθεση να συνυπογράψουν την προτεινόµε-
νη από αυτόν νέα Συνθήκη. Υπενθυµίζουµε απλά τις συ-
στάσεις του ΠΟΥ στην Κίνα τον ∆εκέµβη του 2022,
όπου ζητούσε επιτακτικά να εµβολιάσει τον πληθυσµό
της και να µην τολµήσει να σταµατήσει τις καραντίνες
που είχε ανακοινώσει. Είδαµε σε όλα τα «έγκριτα» δυ-
τικά ΜΜΕ να µιλάνε για εκατοµµύρια νεκρούς και για την
απερισκεψία της Κίνας που θα γυρίσει όλο τον πλανήτη
στον Μάρτη του 2020! Όλες αυτές οι προβλέψεις των
δυτικών τροµολάγνων φυσικά δεν επαληθεύτηκαν, ού-
τε κατ’ ελάχιστο. Παρ’ όλα αυτά η απειλή που διατύπω-
σε η Αντιπρόεδρος των ΗΠΑ, Kamala Harris, στη ∆ιά-
σκεψη για την Ασφάλεια του Μονάχου τον Φεβρουάριο
του 2023 ήταν η εξής: π ω ς κ ά θ ε µ έ λ ο ς π ο υ θ α
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σ υ ν υ πο γ ρ ά ψ ε ι  τ η ν  Σ υ ν θ ή κ η  κ α ι  δ ε ν  ε φ α ρ -
µ ό ζ ε ι  τ ι ς  ν ο µ ι κ ά  δ ε σ µ ε υ τ ι κ έ ς  σ υ σ τ ά σ ε ι ς
τ ο υ  Π Ο Υ  θ α  µ π ο ρ ο ύ σ ε ,  γ ι α  π α ρ ά δ ε ι γ µ α ,
ν α  κ α τ η γ ο ρ η θ ε ί  γ ι α  « ε γ κ λ ή µ α τ α  κ α τ ά  τ η ς
α ν θ ρ ω π ό τ η τ α ς »  ( ! ! ! )  π ο υ  δ ι κ α ι ο λ ο γ ο ύ ν
π α ρ έ µ β α σ η  ε ν ό ς  σ υ ν α σ π ι σ µ ο ύ  τ ω ν  κ ρ α -
τώ ν  π ου  α ν α γ νωρ ί ζ ο υ ν  τ η ν  ∆ ι ε θ νή  Σ υ ν θή -
κ η  ― µ ε  ά λ λ α  λ ό γ ι α  δ η λ α δ ή  σ η µ α ί ν ε ι
ε π έ µ β α σ η  τ ο υ  α µ ε ρ ι κ α ν ι κ ο ύ  σ τ ρ α τ ο ύ ―
ε π ι β ά λ λ ο ν τ α ς  τ ο  « δ ι κ α ί ω µ α  σ τ η ν  υ γ ε ί α »
τ ω ν  π ο λ ι τ ώ ν  τ ο υ  µ η  σ υ µ µ ο ρ φ ο ύ µ ε ν ο υ
κ ρ ά τ ο υ ς . Σύµφωνα µε το άρθρο 4, κάθε υπογράφον
κράτος του οποίου η «προσέγγιση στη δηµόσια υγεία»
θεωρείται από τον ΠΟΥ ότι «προκαλεί ζηµιά στους λα-
ούς του και σε άλλες χώρες» θα υπόκειται σε τέτοιους
µηχανισµούς συµµόρφωσης. Και όπως είδαµε κατά τη
διάρκεια των δύο ετών του lockdown, οτιδήποτε δεν
συµµορφώνεται µε τους κυβερνητικούς κανονισµούς –
συµπεριλαµβανοµένης, και ίσως πάνω από όλα, της σκέ-
ψης και της έκφρασής µας– µπορεί να θεωρηθεί απειλή
για τους άλλους.

Ο ΠΟΥ παρά το γεγονός ότι ήταν ο µηχανισµός που κή-

ρυξε την πανδηµία του 2020, συµβούλεψε τα κράτη και
τις αριστεροδεξιές κυβερνήσεις τους να επιβάλλουν κατ’
οίκον φυλακίσεις και στη συνέχεια να «εµβολιάσουν»
τον γενικό πληθυσµό µε σκευάσµατα επικίνδυνα και
ελάχιστης αποτελεσµατικότητας, ενώ τώρα ετοιµάζεται
να ενισχύσει ακόµα περισσότερο τον ρόλο του. Η φιλο-
δοξία όσων θέλουν ο ΠΟΥ να µεταβληθεί σε έναν οργα-
νισµό που θα επιτηρεί σαν ένας «υπερκρατικός οργανι-
σµός βιοασφάλειας» δεν ξέρουµε αν θα έχει επιτυχία ή
θα γίνει αποδεκτός από πολλά κράτη. Το πιο πιθανό εί-
ναι να µην µπορούν να γίνουν αποδεκτά όλα αυτά τα µέ-
τρα και απαιτήσεις, τουλάχιστον από χώρες που αισθά-
νονται πως ο ΠΟΥ λειτουργεί ως ένα ενεργούµενο δυτι-
κών συµφερόντων. 

Όπως γίνεται κατανοητό, αν ο ΠΟΥ καταφέρει να απο-
κτήσει έναν τέτοιο ρόλο ή έστω κατορθώσει να ανα-
βαθµιστεί µετά το υγεινιστικό πραξικόπηµα του 2020
είναι σίγουρο πως  στο πολύ άµεσο µέλλον η πανδηµία
του κορονοϊού και όσα µας επέβαλαν την τελευταία
3ετία θα µοιάζουν µε βόλτα σε λούνα πάρκ σε σχέση µε
αυτό που έχουν κατά νου τα «γεράκια της βιοασφάλει-
ας». �
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Οι “περιστρεφόµενες πόρτες” 
µεταξύ των φαρµακοβιοµηχανιών 
και των ελεγκτικών 
οργανισµών φαρµάκων

Όλα τα φαρµακευτικά σκευάσµατα, από τα φάρµακα και τα εµβόλια µέχρι τα συµπληρώµατα δια-
τροφής, υποτίθεται ότι πριν διοχετευτούν στην αγορά, υποβάλλονται σε αυστηρό έλεγχο από

ανεξάρτητους ελεγκτικούς µηχανισµούς, τόσο ως προς την αποτελεσµατικότητά τους, όσο και ως προς
την ασφάλειά τους. Αυτό είναι σε γενικές γραµµές γνωστό, µόνο που δεν είναι τίποτε άλλο παρά µύ-
θος. Στην πραγµατικότητα οι οργανισµοί αυτοί έχουν από καιρό µετατραπεί, µέσω µιας άτυπης ιδιω-
τικοποίησης, σε τσιράκια των φαρµακοβιοµηχανιών, τα στελέχη των µεν και των δε εναλλάσσονται
µεταξύ τους, ενώ έλεγχος του είδους που φαντάζεται κανείς δεν υπάρχει ούτε στο ελάχιστο.

ΗΗ  οοιικκοοννοοµµιικκήή  εεξξάάρρττηησσηη  ττωωνν  εελλεεγγκκττιικκώώνν  οορργγααννιισσµµώώνν  ααππόό  ττιιςς  φφααρρµµαακκεευυττιικκέέςς

Ο FDA, ο αµερικάνικος οργανισµός τροφίµων και φαρµάκων, υπερηφανεύεται ότι έχει πάνω από έναν
αιώνα ζωής και είναι αλήθεια, ότι στο δυτικό τουλάχιστον κόσµο, οι αποφάσεις του έχουν µεγάλη
επιρροή. Το 1992 θεσµοθετήθηκε για πρώτη φορά η δυνατότητα χρηµατοδότησης του οργανισµού
απευθείας από τη βιοµηχανία και από τότε και µετά το ποσοστό της αυξάνεται συνεχώς εις βάρος
της κρατικής χρηµατοδότησης, έχοντας πλέον φτάσει το 65%.

Ο ΕΜΑ, ο ευρωπαϊκός οργανισµός φαρµάκων, ο οποίος ιδρύθηκε µόλις το 1995, ξεκίνησε εξ αρχής
τη λειτουργία του µε το 20% των εξόδων του να καλύπτεται από τη βιοµηχανία φαρµάκων. ∆εκα-
πέντε χρόνια µετά το ποσοστό αυτό είχε ανέβει στο 75%, ενώ σήµερα ο ΕΜΑ καλύπτει τα έξοδά κα-
τά 89% από τις βιοµηχανίες που υποτίθεται ότι ελέγχει...

Κάποια στιγµή µέσα στο 2011, το κακό είχε παραγίνει τόσο πολύ, που
η ευρωβουλή αναγκάστηκε να διακόψει τις λειτουργίες του ΕΜΑ και να
ξεκινήσει έρευνα για τις σχέσεις του οργανισµού µε τις φαρµακοβιοµη-
χανίες καθώς, σύµφωνα µε τα όσα είχαν γίνει ήδη τότε γνωστά και µε τα
λόγια των ίδιων των ευρωβουλευτών, “δεν υπάρχει καµία εγγύηση ότι η
αξιολόγηση των φαρµάκων γίνεται από ανεξάρτητους εµπειρογνώµονες”.

““ΠΠεερριισσττρρεεφφόόµµεεννεεςς  ππόόρρττεεςς””......    

Η οικονοµική εξάρτηση δεν είναι βέβαια το µόνο µελανό σηµείο των
οργανισµών αυτών· ένα άλλο µεγάλο κεφάλαιο αποτελεί η λεγόµενη σύγ-
κρουση συµφερόντων που χαρακτηρίζει τα στελέχη τους. Πρακτικά τα
στελέχη των ελεγκτικών οργανισµών και των φαρµακοβιοµηχανιών εναλ-
λάσσονται µεταξύ τους δηµιουργώντας µια κατάσταση όπου σαν σε “πε-
ριστρεφόµενες πόρτες” µεταξύ φαρµακοβιοµηχανίας και ελεγκτικών ορ-
γανισµών µπορεί ο καθένας να µεταπηδάει είτε στη µία είτε στην άλλη
πλευρά ανά πάσα στιγµή.

Στον FDA, οι 9 από τους τελευταίους 10 επιτρόπους του - που εκπρο-
σωπούν σχεδόν τέσσερις δεκαετίες ηγεσίας του οργανισµού - στη συνέ-
χεια βρήκαν επίσηµα δουλειά στις φαρµακευτικές εταιρείες:
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> O Arthur Hayes (επικεφαλής FDA 1981-1983) το 1986 διορίστηκε πρόεδρος της E.M.Pharmaceu-
ticals, τµήµα της γερµανικής φαρµακοβιοµηχανίας Merck.

> Ο Frank Young (επικεφαλής FDA 1984-1989) υπήρξε µέλος των φαρµακευτικών εταιρειών (ή µε
αντίστοιχο αντικείµενο) EluSys, Genervon, Panacea, Sensatex, Coprindm, Agennix και LearnWright
και το 2013 έγινε αντιπρόεδρος της Braeburn Pharmaceuticals.

> H Jane Henney (επικεφαλής FDA 1999-2001) στη συνέχεια διετέλεσε ως µέλος του διοικητικού
συµβουλίου της AstraZeneca PLC (2001-2011), της CIGNA Corporation (2004-2018) και της Cubist
Pharmaceuticals Inc. (2012-2014).

> Ο Merk McClellan (επικεφαλής FDA 2002-2004) από το 2013 είναι στο διοικητικό συµβούλιο της
johnson&johnson.

> O Lester Crawford (επικεφαλής FDA 2005) από το 2013 είναι στο διοικητικό συµβούλιο της Bex-
ion Pharmaceuticals.

> O Andrew von Eschenbach (επικεφαλής FDA 2006-2009) έφυγε από την υπηρεσία για να πάει στην
Greenleaf Health (όπως και άλλα πρώην στελέχη του FDA), που παρέχει συµβουλές σε φαρµακευτι-
κές εταιρείες για το πως τα προϊόντα τους θα πάρουν έγκριση. Από το 2018 είναι στο διοικητικό συµ-
βούλιο της φαρµακευτικής Bausch Health.

> H Margaret Hamburg (επικεφαλής FDA 2009-2015) είναι από το 2018 στο διοικητικό συµβούλιο
της Alnylam Pharmaceuticals Inc.

> Ο Robert Califf (επικεφαλής FDA 2016-2017) αµέσως προσλήφθηκε στη Verily (πρώην Google Life
Sciences) θυγατρική της alhpabet (στην οποία ανήκει και η google). Σύµφωνα µε τον τύπο έχει βα-
θύτερους δεσµούς µε τη φαρµακευτική βιοµηχανία από οποιονδήποτε άλλο επίτροπο, ενώ λάµβανε
µισθό ως σύµβουλος από πολλές φαρµακευτικές εταιρείες, µεταξύ άλλων των Merck, Novartis και Eli
Lilly.

> Ο Scott Gottlieb (επικεφαλής FDA 2017-2019) πριν το διο-
ρισµό του ήταν από τo 2010 µέλος του συµβουλίου επενδύσε-
ων προϊόντων της GlaxoSmithKline, το οποίο έπαιρνε αποφά-
σεις σχετικά µε το ποια φάρµακα θα προωθούνταν προς ανά-
πτυξη. Επίσης ήταν µέλος σε συµβούλια από το 2015 της Dai-
ichi Sankyo (δεύτερη µεγαλύτερη ιαπωνική φαρµακευτική) και
ανεξάρτητος σύµβουλος µέχρι το 2017 της Vertex Pharmaceu-
ticals. Αµέσως µετά την αποχώρησή του από τον FDA προσλή-
φθηκε στην Pfizer.

Όσον αφορά τον ευρωπαϊκό ΕΜΑ, παρότι µε αισθητά πιο
σύντοµη ιστορία από τον αµερικάνικο FDA δεν λείπουν

και εκεί κάποια χαρακτηριστικά παραδείγµατα:

> Ο Thomas Lonngren (επικεφαλής ΕΜΑ 2001-2010) ίδρυσε
κατευθείαν (2011) τη δική του συµβουλευτική εταιρεία, τη
Pharma Executive Consulting Ltd και εντάχθηκε στον Όµιλο
NDA, µια συµβουλευτική εξειδικευµένη στο να βοηθάει τις
φαρµακευτικές εταιρείες να πάρουν τα προϊόντα τους έγκριση
για κυκλοφορία στην ευρωπαϊκή αγορά. Σήµερα είναι στο διοι-
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κητικό συµβούλιο της NDA Group AB, της Global Kinetics Corp. Ltd. και ανεξάρτητος συνεργάτης σην
Compass Pathways.

> Ο Stefano Marino (επικεφαλής του νοµικού τµήµατος του ΕΜΑ από το 2013) προήλθε από τη φαρ-
µακοβιοµηχανία έχοντας διατελέσει στέλεχος στη Menarini, διευθυντής νοµικής και πνευµατικής ιδιο-
κτησίας της Sigma-Tau, µιας ιταλικής φαρµακευτικής, ενώ διετέλεσε και πρόεδρος της επιτροπής εµ-
πορικών σηµάτων στην Ευρωπαϊκή Οµοσπονδία Φαρµακευτικών Βιοµηχανιών και Ενώσεων (EFPIA),
που είναι η ένωση του φαρµακευτικού λόµπινγκ στην Ευρώπη.

> H Emer Cooke (τωρινή επικεφαλής του ΕΜΑ από το Νοέµβρη του 2020, διορισµένη επί τούτου απ’
την von der Leyen...) είναι επίσης άνθρωπος των φαρµακευτικών καθώς προέρχεται κι αυτή από το
φαρµακευτικό λόµπινγκ, δηλαδή την Ευρωπαϊκή Οµοσπονδία Φαρµακευτικών Βιοµηχανιών και Ενώ-
σεων (EFPIA) στην οποία µάλιστα διετέλεσε ως ∆ιευθύντρια Επιστηµονικών και Ρυθµιστικών Υποθέ-
σεων από το 1992 µέχρι το 1998.  Στο παρελθόν, πριν µπλεχτεί µε τις ρυθµιστικές αρχές πρώτα της
Ιρλανδίας και στη συνέχεια της Ε.Ε., είχε επίσης διατελέσει ως Υπεύθυνη Φαρµακευτικής Ανάπτυξης
στην Intercon Pharma Limited (1987 – 1988).

ΤΤοο  σσύύµµππλλεεγγµµαα  ττοουυ  φφααρρµµαακκεευυττιικκοούύ  κκεεφφααλλααίίοουυ

Η άτυπη ιδιωτικοποίηση των ελεγκτικών οργανισµών µέσω της µείωσης της κρατικής χρηµατοδό-
τησης έφερε τους µηχανισµούς αυτούς στην αγκαλιά του φαρµακευτικού κεφαλαίου, το οποίο µε τον
καιρό απέκτησε µια διπλή εξουσία πάνω τους. Από την µία την φανερή οικονοµική επιρροή µέσω των
χρηµατοδοτήσεων και από την άλλη την πιο αθέατη αλλά εξίσου ισχυρή επιρροή απευθείας στα στε-
λέχη των οργανισµών ως πρώην ή µελλοντικοί εργοδότες τους. Είναι σαφές από τα παραπάνω ότι οι
µηχανισµοί αυτοί, πέρα από όλα τα άλλα, λειτουργούν και σαν προθάλαµος καριέρας στις φαρµακευ-
τικές εταιρείες. Όσο πιο “συνεργάσιµος” είναι κανείς κατά τη διάρκεια της θητείας του σε έναν ελεγ-
κτικό οργανισµό, τόσο καλύτερα ανταµείβεται µετά από τη βιοµηχανία. Αλλά και αντίστροφα: όσες
περισσότερες σχέσεις έχει κανείς µε τη βιοµηχανία τόσο πιο πιθανό είναι να βρεθεί σε θέση ελεγ-
κτή. Οι “περιστρεφόµενες πόρτες” µεταξύ φαρµακοβιοµηχανιών και των ελεγκτών τους είναι ο κα-
νόνας και όχι η εξαίρεση.

Αν σε αυτά συνυπολογίσει κανείς τον κύκλο των συµβουλευτικών εταιρειών που µεσολαβούν για
τις εγκρίσεις των φαρµάκων (το οποίο ενίοτε το κάνουν και οι ίδιοι οι επίσηµοι οργανισµοί) αλλά και
το λόµπινγκ αξίας εκατοντάδων εκατοµµυρίων κάθε χρόνο - µακράν το µεγαλύτερο λόµπυ από οποι-
αδήποτε άλλο τοµέα της οικονοµίας - τότε ίσως καταφέρει κανείς να αρχίσει να σκιαγραφεί το µέγε-
θος του συµπλέγµατος και να ξεδιαλύνει τα ιδεολογικά σύννεφα περί υποτιθέµενης ανεξαρτησίας των
ελεγκτικών µηχανισµών αλλά και της ιατρικής πρακτικής εν γένει.

ΟΟιι  σσυυννέέππεειιεεςς  σσττηηνν  υυγγεείίαα

Όσο εξελίσσεται αυτή η σύµφυση φαρµακευτικού κεφαλαίου και ελεγκτικών µηχανισµών, τόσο πε-
ρισσότερα φάρµακα εγκρίνονται ως ποσοστό επί των αιτήσεων. Και µην βιαστεί κανείς να σκεφτεί ότι
λόγω της επιστηµονικής προόδου παράγονται πιο καλά φάρµακα και γι΄αυτό εγκρίνονται πιο εύκολα.
Το αντίθετο συµβαίνει. Μέσα από fast-track διαδικασίες, ελλιπή στοιχεία που δεν δηµοσιεύονται µε
την δικαιολογία του “εµπορικού µυστικού”, κατά παραγγελία έρευνες µε προδιαγεγραµµένο αποτέ-
λεσµα και άλλα παρόµοια, δίνονται οι εγκρίσεις µε το τσουβάλι, κάνοντας τα φάρµακα όλο και πιο επι-
κίνδυνα. 

Οι τακτικές που έχουν αναπτυχθεί ώστε να σπρώχνουν πιο γρήγορα οι φαρµακευτικές τα προϊόντα
τους στην αγορά είναι διάφορες. Αν για παράδειγµα κάποιο φάρµακο, µε βάση τα στοιχεία των ερευ-
νών που το συνοδεύουν, φαίνεται να είναι ελαφρώς άχρηστο ή οριακά επικίνδυνο, υπάρχουν οι υπη-
ρεσίες “επιστηµονικών συµβουλών” του ΕΜΑ για να σουλουπώσουν τα νούµερα ώστε να πάρει την

komantzine10:Layout 1  4/9/23  12:47 PM  Page 6



rreeddssccaarrvveess..nneett 7 ��

έγκριση. Αν πάλι κάποιο φάρµακο είναι πολύ άχρηστο ή εµφανώς επικίνδυνο ή γενικώς δεν υπάρχουν
καθόλου στοιχεία που να δικαιολογούν την έγκρισή του, υπάρχουν οι προσωρινές εγκρίσεις κατά τις
οποίες δίνονται προσωρινές άδειες κυκλοφορίας για ένα χρονικό διάστηµα (π.χ. 2 χρόνια), όπου το
φάρµακο χρησιµοποιείται κανονικά σε ασθενείς και στη συνέχεια όταν όλα πάνε κατά διαόλου απο-
σύρεται, έχοντας όµως προλάβει η βιοµηχανία που το παρήγαγε να βγάλει ένα ικανό κέρδος. O FDA
εδώ και µερικά χρόνια εκδίδει περισσότερες fast-track άδειες (δηλαδή χωρίς την ολοκλήρωση και των
3 φάσεων δοκιµών) παρά κανονικές.

Οι συνέπειες των παραπάνω πρακτικών στην υγεία όπως µπορεί να φανταστεί κανείς είναι το λιγό-
τερο καταστροφικές. Σύµφωνα µε τον δανό ερευνητή Peter Gøtzsche τα συνταγογραφούµενα φάρµα-
κα αποτελούν σήµερα την 3η αιτία θανάτων µετά τις καρδιακές παθήσεις και τον καρκίνο. Η εικόνα
του ανεξάρτητου ερευνητή-επιστήµονα µε την άσπρη ρόµπα που κρατάει τα φιαλίδια µε τα χρωµατι-
στά υγρά που αφρίζουν όταν αναµιγνύονται, υπάρχει µόνο και µόνο για να συσκοτίζει τις βιοµηχανίες
δισεκατοµµυρίων που βρίσκονται από πίσω του, οι οποίες έχουν καταπιεί ήδη τους ελεγκτικούς ορ-
γανισµούς φαρµάκων και είναι διατεθειµένες στο βωµό του κέρδους να µας πουλάνε “φάρµακα” τα
οποία πραγµατικά µας σκοτώνουν… Για πόσο ακόµα θα τους αφήνουµε ανεξέλεγκτους; �

Το ποινικό µητρώο 
των φαρµακοβιοµηχανιών

Οι 10 κορυφαίοι διακανονισµοί φαρµακευτικών εταιρειών, κατά σειρά ποσών σε δολάρια (από το υψηλότερο προς
το χαµηλότερο). Σε αυτά µπορεί να περιλαµβάνεται συνδυασµός ποινικών προστίµων και αστικών διακανονισµών.

Ο διπλανός πίνακας δείχνει
τα µεγαλύτερα ποσά που έχουν
καταβάλει φαρµακευτικές εται-
ρείες για διακανονισµούς ή
πρόστιµα. Οι λόγοι στις περισ-
σότερες περιπτώσεις ίδιοι: πα-
ράνοµη προώθηση φαρµάκων
για µη προβλεπόµενη χρήση,
κυκλοφορία φαρµάκων µε ψευ-
δή ταυτότητα (misbranding)
µε στόχο την εξαπάτηση ή την
παραπλάνηση. Στις κατηγορίες
συµπεριλαµβάνεται και η δω-
ροδοκία (µίζες) σε παρόχους
και επαγγελµατίες υγείας ώστε
να συνταγογραφούν τα φάρµα-
κά τους. Επιπλέον σε αρκετές
περιπτώσεις οι εταιρείες  έκα-
ναν ψευδείς και παραπλανητι-
κές δηλώσεις σε σχέση µε την
αποτελεσµατικότητα και την
ασφάλεια των φαρµάκων τους
ενώ απέκρυψαν ενδεχόµενες
παρενέργειες, πολλές φορές
θανάσιµες . �
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Το συµβόλαιο που υπέγραψε η Ε.Ε. για την προµήθεια εµβολίων κατά της
covid -19 µε την  BioNTech/Pfizer προέβλεπε 900 εκατοµµύρια δόσεις µε

τη δυνατότητα αγοράς άλλων 900 εκατοµµυρίων. Συνολικά 1,8 δισεκατοµµύρια
εµβόλια. Σε έναν πληθυσµό 447,3 εκατοµµυρίων κατοίκων αυτό σηµαίνει πάνω
από 4 δόσεις για τον καθένα και την καθεµία. 

Το κόστος αυτού του συµβολαίου ανέρχεται σε πολλά δισεκατοµµύρια ευρώ.
Πόσα ακριβώς όµως δεν έχει διευκρινιστεί. Το καλύτερο είναι πως, απ’ ό,τι πα-
ραδέχτηκε τον Απρίλιο του 2021 στους New York Times η πρόεδρος της ευρω-
παϊκής επιτροπής Ursula von der Leyen, οι διαπραγµατεύσεις για αυτό το συµ-
βόλαιο έγιναν µέσω ανταλλαγής προσωπικών µηνυµάτων (sms) µεταξύ της ίδιας
και του CEO της Pfizer, Albert Bourla. Όταν της ζητήθηκε να δείξει αυτά τα µη-
νύµατα, η κυρία Ursula είπε πως απλά δεν τα έχει.

Αργότερα ο ∆ιαµεσολαβητής της Ε.Ε.( Ombudsman) παραδέχτηκε ότι η Ευ-
ρωπαϊκή επιτροπή (Commission) δε ζήτησε ποτέ επίσηµα από την οµάδα της
von der Leyen αυτά τα µηνύµατα , καθώς δεν θεωρούνταν «έγγραφα» που άξι-
ζε να αρχειοθετηθούν. Σε αναφορά του χαρακτήρισε όλη την προσέγγιση ως
«κακοδιοίκηση».

Ένας άλλος επόπτης της ΕΕ, το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο, πραγµατοποί-
ησε αργότερα τη δική του έρευνα. Το πρακτορείο διαπίστωσε ότι η von der
Leyen είχε παρέµβει στις πρώιµες συνοµιλίες µε την Pfizer και έβαλε στο περι-
θώριο τις συνήθεις διαπραγµατευτικές οµάδες για να κλείσει προσωπικά µια
προκαταρκτική συµφωνία. Ούτε για αυτές τις συνοµιλίες υπήρξε καµία ενηµέ-
ρωση.

Από το περασµένο φθινόπωρο η ειδική επιτροπή Covid – 19 του ευρωπαϊκού
κοινοβουλίου έχει καλέσει δύο φορές τον Albert Bourla για να καταθέσει σχε-
τικά µε τις διαπραγµατεύσεις και το συµβόλαιο που υπέγραψε η εταιρεία του µε
την Ε.Ε. Και τις δύο φορές αρνήθηκε να εµφανιστεί λέγοντας ότι δεν είχε άλ-
λες πληροφορίες να µοιραστεί µε την επιτροπή.

Κι αφού ο Bourla δεν τους καταδέχτηκε, σκέφτηκαν να καλέσουν την von der
Leyen.

Όπως και για τον CEO της Pfizer
έτσι και για την πρόεδρο της ευρω-
παϊκής επιτροπής η αποδοχή της
πρόσκλησης δεν θα ήταν υποχρεω-
τική. Τελικά τον Φεβρουάριο απο-
φασίστηκε πως η εξέταση σχετικά
µε τις συνθήκες κάτω από τις οποί-
ες έγιναν οι διαπραγµατεύσεις και
το περιεχόµενο του συµβολαίου
δεν είναι κάτι που θα έπρεπε να
γίνει δηµόσια. Έτσι η κυρία  Ursu-
la von der Leyen, όταν και αν µι-
λήσει ποτέ στο µέλλον, θα το κά-
νει κεκλεισµένων των θυρών.

Κάποιος θα µπορούσε να ρωτήσει: Γιατί τέτοια µυστικοπάθεια; Αν είναι
και κακοπροαίρετος θα µπορούσε να σκεφτεί: κάτι σοβαρό θα κρύβουν... 

(Το ότι ο κύριος von der Leyen διαθέτει βιοτεχνολογική εταιρεία ονό-
µατι Orgenesis θα πρέπει να είναι εντελώς άσχετο, ε;)...     �

......  ΚΚααλλάά  τταα  κκααττααφφέέρρααµµεε  ......

Το ποινικό µητρώο των πολιτικών;
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